

CONV 274/02

WG X 4

**NOTE**

---

fra:	sekretariatet
til:	Arbejdsgruppe X vedrørende Frihed, Sikkerhed og Retfærdighed
Vedr.:	Referat af mødet den 16. september 2002

---

Første møde i Arbejdsgruppe X vedrørende Frihed, Sikkerhed og Retfærdighed fandt sted den 16. september 2002 under forsæde af John Bruton, medlem af præsidiet. En liste over de tilstedeværende medlemmer af gruppen findes i bilaget.

**1. Mødeplan (dok CONV 256/02)**

Formanden forelagde mødeplanen i ovennævnte dokument (pro memoria: der er berammet møder i gruppen onsdag den 25. september, tirsdag den 8. oktober, tirsdag den 29. oktober, onsdag den 30. oktober, fredag den 8. november, fredag den 22. november, onsdag den 27. november og onsdag den 4. december).

Formanden gjorde opmærksom på, at gruppen skal afslutte arbejdet i tide til, at resultaterne kan forelægges på plenarmødet i konventet den 5. og 6. december. Mødet den 4. december vil derfor sandsynligvis ikke blive afholdt.

Mødeplanen blev positivt modtaget. Nogle medlemmer af gruppen beklagede dog, at der skal holdes møder i Bruxelles, når Europa-Parlamentet samles i Strasbourg (den 25. september).

## **2. Arbejdsgruppens mandat og tilrettelæggelse af det fremtidige arbejde - udveksling af synspunkter med udgangspunkt i formandens kommenterede mandat (dok. CONV 258/02).**

Formanden forelagde det kommenterede mandat (CONV 258/02) og understregede betydningen af at påbegynde arbejdet på grundlag af en indkredsning af den nuværende situation og af de europæiske borgeres forventninger samt en konkret vurdering heraf. Han foreslog derfor, at gruppen tilrettelægger arbejdet således:

- mødet den 25. september skal fokusere på bekæmpelse af organiseret kriminalitet. De ansvarlige for rigspolitiet i to medlemsstater høres om formiddagen og derefter de ansvarlige for Europol og Eurojust
- mødet den 8. oktober skal dreje sig om de eksisterende instrumenter og procedurer (spørgsmål 2 i det kommenterede mandat) vedrørende den europæiske indsats på området frihed, sikkerhed og retfærdighed. Det skal drøftes, hvilke forbedringer der skal ske. Der indbydes eksperter, som anmodes om at gøre rede for deres synspunkter
- mødet den 29. oktober skal handle om strafferetligt og civilretligt samarbejde. Gruppen skal især koncentrere sig om at indkredse, inden for hvilke kriminalitetsområder det er nødvendigt med en indsats på EU-niveau
- mødet den 30. oktober skal fokusere på problematikken vedrørende asyl og indvandring og på en forbedret kontrol ved EU's ydre grænser
- mødet den 8. november skal dreje sig om de institutionelle spørgsmål, der endnu ikke er blevet behandlet, herunder navnlig hvilken rolle, enstemmighed skal spille, forstærket samarbejde, mulighederne for at benytte sig af konstruktiv afståelse, budgetmæssige aspekter.

Endelig afsættes møderne den 22. og 27. november og om nødvendigt også den 4. december til en gennemgang og drøftelse af gruppens endelige rapport med henblik på plenarmødet i konventet den 5. og 6. december.

Et medlem af gruppen fremhævede, at det kunne være interessant at høre ikke blot Europol og Eurojust, men også en repræsentant for Det Europæiske Kontor for Bekæmpelse af Svig (OLAF). Formanden tog dette forslag til følge og vil rette henvendelse til kontoret med henblik på høring af en repræsentant for OLAF på mødet den 25. september.

Andre medlemmer af gruppen ønskede, at gruppens drøftelser også skulle omfatte spørgsmål vedrørende unionsborgerskab, fri bevægelighed og etableringsfrihed inden for Fællesskabets område (der er en af de fire friheder i det indre marked) og beskyttelse af personoplysninger. Gruppen vil også tage disse spørgsmål op under sine drøftelser. Nogle medlemmer af gruppen slog dog til lyd for, at drøftelserne skal koncentrere sig om institutionelle spørgsmål. Flere deltagere ønskede, at der skulle tages hensyn til kandidatlandenes særlige forhold i forbindelse med de emner, der er omfattet af gruppens kompetenceområde, navnlig hvad angår kontrol ved de ydre grænser.

Efter denne forelæggelse og på baggrund, af de præciseringer, der blev givet af såvel formanden som gruppens medlemmer, kunne gruppens medlemmer tilslutte sig det kommenterede mandat.

Formanden foreslog, at gruppens møder skal være offentlige. Dog mente han, at gruppen, når den skal udarbejde den endelige rapport, vil kunne ønske at mødes i snæver kreds. Der var bred enighed om disse retningslinjer.

Nogle af gruppens medlemmer rejste spørgsmålet om tolkning under møderne. Formanden lovede at gøre, hvad han kan, for på pragmatisk vis at imødekomme de behov, gruppens medlemmer giver udtryk for. Han opfordrede dem til hurtigst muligt at oplyse sekretariatet om deres ønsker på dette område.

Endelig opfordrede formanden gruppens medlemmer til at tilsende ham skriftlige bidrag om de forskellige punkter, som gruppen skal behandle på de kommende møder, og de spørgsmål, de eventuelt måtte ønske at stille eksperterne.

---

**Liste over medlemmer af gruppen, der deltog i  
mødet den 16. september**

- **John BRUTON, formand, medlem af præsidiet**
  - **Pat CAREY**
  - **Oskaras JUSYS**
  - **Jürgen MEYER**
  - **Elena PACIOTTI**
  - **Baroness SCOTLAND of Asthal**
  - **Antonio VITORINO**
-